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Rada bi razbila predsodke o golobih. Rada bi 
ti jih predstavila takšne, kot so v resnici, in ti 
pomagala razumeti, zakaj so tu z nami. Ko jih 
zares spoznamo, vidimo, da so v resnici nežne, 
čiste in inteligentne živali, ki se vsak dan borijo 
za preživetje. 
Ko sem se odločila pisati o golobih, sem se naj-
prej odpravila v knjižnico, prepričana, da se 
vrnem z vsaj nekaj knjigami. Razočarano sem 
ugotovila, da se golob pojavi samo v splošnih 
knjigah o pticah, kjer mu je namenjena le ka-
kšna stran z osnovnimi podatki o prehrani in 
življenjskem prostoru. Da člankov o tem, kako 
se jih znebiti, niti ne omenjam. Že tu se je ja-
sno videlo pomanjkanje empatije in našega 
zanimanja zanje. Malo, premalo je gradiva in 
informacij, zato je še pomembneje, da govori-
mo o tem. Ob tej priložnosti bi se rada srčno za-
hvalila ljudem, ki svoj čas in energijo namenijo 
prav golobom ter problematiki našega odnosa 
do njih.

Golobi na žalost niso ena od živali, ki ji človek pogosto nameni 
lepo besedo. 
Redki so ljudje, ki jih imajo radi, ki jim je mar za njih. Nekateri 
ljudje jim pravijo leteče podgane, škodljivci. Podimo jih stran, 
na njih gledamo nekako zviška. Pa vendar živijo z nami, srečamo 
jim v mestih, pa tudi po vaseh. Zakaj?

Od kje vsi ti golobi? 
Skalni golobi, iz katerih so se razvili domači 
golobi, so pred udomačitvijo gnezdili na polič-
kah skalnatih pobočij. Verjetno jim prav zato 
zdaj tako ustrezajo okenske police, balkoni in 
betonske stopničke –  ker spominjajo na nji-
hova divja gnezdišča. V preteklosti so ljudje 
ugotovili, da se lahko golobe precej enostav-
no udomači in so jih začeli vzrejati. S seboj so 
jih peljali tudi na druge kontinente, kjer pa so 
včasih ušli skrbnikom in se tako naselili ter na-
množili tudi na področjih, kjer jih prej ni bilo. 
Za to, da so golobi povsod, smo torej krivi prav 
mi, ljudje. Mi smo jih namreč udomačili in prav 
bi bilo, da poskrbimo tudi za njihovo dobrobit 
ter mirno sobivanje.
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»You become responsible, forev-
er, for what you have tamed«. / 
»Za tisto, kar si udomačil, si za 
vedno odgovoren.« –  Mali princ, 
Antoine de Saint-Exupéry

Najbolj znanega vojnega goloba 
pismonošo prve svetovne vojne 
so poimenovali Cher Ami, kar 
pomeni »dragi prijatelj«. Golob je 
bil med letom ustreljen in hudo 
poškodovan, vendar je preživel in 
prišel na cilj. 

Golobi živijo torej v naši bližini že tisoče let. 
Žal smo golobe tako kot večino živali uporabljali 
tudi za mnoge krute namene, kot so znanstveni 
poskusi, dirke z golobi (ki se ponekod še vedno 
dogajajo), športno streljanje na njih, vzreja za 
prehrano in podobno. Čez čas so postali simbol 
razkošja in lepote. Mnogi vladarji so imeli golo-
be; celo častili so jih zaradi njihove umirjenosti 
in zvestobe (golobi so večinoma monogamni in 
ostanejo skupaj za vse življenje). Tudi veliko 
zgodovinsko znanih oseb je imelo golobe. Ni-
kola Tesla je bil znan po tem, da je hranil ulične 
golobe in reševal poškodovane.

Vojni heroji in prenašalci sporočil
Golobi so v vojnah prenašali pomembne infor-
macije in s tem rešili mnoga vojaška življenja, 
za kar so dobili celo medalje za pogum. Bili pa 
so tudi prenašalci sporočil o rezultatih špor-
tnih tekem in so zapolnjevali komunikacijske 
“luknje”.

Ko smo začeli uporabljati novejšo tehnologi-
jo, golobov nismo več potrebovali. Ponavlja-
joč vzorec; če nam neka žival ne koristi, nam 
pogosto več ni mar in nam je odveč. Ker pa 
so se golobi navadili živeti z nami (saj so bili 
udomačeni), so ostali v naši bližini. Gnezdi-
jo na stavbah in se prehranjujejo večinoma z 
našimi ostanki in s tem, kar najdejo. To lahko 
primerjamo z brezdomnimi psi in mačkami, 
ki so ostali sami, zapuščeni in še vedno živijo 
v bližini ljudi. Golobe smo udomačili, nato pa 
smo jih zavrgli.

Zakaj so golobi postali tako 
osovraženi?
Največji razlog je prav predsodek, da prenaša-
jo bolezni in so umazani.
Največji udarec za njihov ugled je bil nesrečni 
dogodek leta 1963, ko so mestni uradniki go-
lobe po krivem obtožili za pojav neke glivične 
okužbe, kar pa ni bilo res. V nekem članku leta 
1980 jih je avtor poimenoval »podgane s krili«, 
in ta izraz se je ohranil vse do danes. 

Ali je približevanje golobom res nevarno 
za naše zdravje?
Kljub temu da so golobi tako kot druge živali (in 
ljudje, če smo pošteni) lahko prenašalci bole-
zni, se večina teh ne more prenesti na človeka. 
Študije so pokazale, da je tveganje okužbe zelo 
nizko, prav tako je zelo malo primerov okužb. 
Golobi so tudi precej slabi prenašalci ptičje gri-
pe; tudi če se okužijo z njo, se redko prenese 
naprej. Večje tveganje je okužba preko živali, 
ki jih masovno vzrejamo za prehrano. *Hm, 
kako da nas enako močno ne skrbi prav to? 
Če ste imunsko ogroženi oz. hudo bolni ter 
imate veliko opravka z živalskimi iztrebki, bo-
dite previdnejši.
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Izpust golobov na porokah in pogrebih
Na žalost tudi pri nas ponujajo simbolni izpust 
belih golobov ob porokah in pogrebih. Ti udo-
mačeni beli golobi pa niso dobro prilagojeni 
zunanjemu svetu. Veliko jih konča izstradanih, 
lahko se izgubijo, povozijo jih avtomobili ali pa 
končajo kot plen plenilskim živalim. Zato vam 
polagam na srce: ne podpirajte tega, to ni sim-
bol ljubezni, temveč simbol krutega izkorišča-
nja.

Krute in neučinkovite metode odganjanja 
golobov
Golobe se zastruplja, lovi v pasti, včasih celo 
streljajo na njih in jih lovijo v mreže. 
Na okenske police in robove stavb nastavljajo 
kovinske bodice, da golobom onemogočajo po-
sedanje in gnezdenje. Vedno več stavb »krasi-
jo« ti ostri dodatki in vse manj je površin, na 
katerih lahko golobi posedajo. Kar pa pogosto 
niti ne pomaga in včasih golobi na njih žalo-
stno končajo. Ena bolj krutih metod odvrača-
nja golobov od zadrževanja na površinah so 
tudi razna lepila in lepljive površine. Golobi (in 
druge živali) se tako prilepijo na lepilo, ne zmo-
rejo odleteti in dolgo umirajo v mukah.

Obstajajo druge rešitve?
Če vas gnezdenje golobov na okenski polici 
moti, jih lahko od tega odvrnete na prijaznejši 
način. Na primer:

– z obešanjem svetlečih trakov in papirjev, 

– s postavitvijo vetrnic,

– s pogostejšo  prisotnostjo na balkonu  – s tem 
namreč golobe odvrnete od gnezdenja. 

Iščite prijaznejše načine, ne odločajte se za 
krute metode odganjanja. Prav tako ne posta-
vljajte mrež na balkon, saj se golobi in druge 
ptice lahko zapletejo v njih in umrejo. Če imajo 
golobi na vašem balkonu že mladiča, počakaj-
te, da bo dovolj velik, da odleti (to je nekje po 
štirih tednih), preden jih skušate odgnati. Ne 
prestavljajte mladiča in ne ločujte ga od star-
šev.

Še nekaj zanimivosti 
Golobi svoje mladiče na začetku hranijo z mle-
kom.
Golob najde pot domov s pomočjo vonjanja 
zraka, iskanja poznanih znamenitosti, opazo-
vanja položaja sonca in zaznavanja Zemljinega 
magnetnega polja.
Golobi se lahko naučijo marsičesa. Na primer 
razlikovati med benignim in malignim tkivom 
dojke pod mikroskopom ter med obolelim in 
zdravim srčnim tkivom. Lahko prepoznajo 
sami sebe na videoposnetku. Lahko si zapo-
mnijo tisoč podob na leto in jih pozneje tudi 
prepoznajo – celo prikazane v negativu ali obr-
njene na glavo.
Z nekaj vaje so jih celo naučili, da prepoznajo 
dela Picassa in Moneta, prav tako so znali lo-
čevati med impresionisti in kubisti. Dosegli so 
tudi, da so golobi s pomočjo znakov za vzorce, 
barve in teksture lahko izrazili, katera slika jim 
je všeč.

Najpogostejše stiske golobov
Največja težava je prav krčenje življenjskega 
prostora, saj nikjer niso dobrodošli. Težava je 
tudi v neprimerni prehrani, saj večinoma ni-
majo možnosti prehranjevanja s semeni, ter v 
onesnaženju in s tem povezanimi poškodba-
mi. Velikokrat lahko opazimo golobe z manjka-
jočimi ali deformiranimi prsti; nekateri prst-
kov sploh nimajo. Najpogostejši razlog za to so 
razne odvržene vrvice in odpadli lasje. Vse to 
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se golobom zaplete okoli prstov. Nitke se vse 
tesneje zapletajo, to posledično prekine dotok 
krvi in prsti čez čas odpadejo.

Kako jim pomagati?
Če najdemo goloba z obročkom na nogi, po-
škodovanega ali bolnega goloba, ga lahko ne-
žno ujamemo in spravimo na varno. Golobi z 
obročki so udomačeni in so lažja tarča za ple-
nilce in nevarnosti, zato skušajmo najti nji-
hovega skrbnika. Poškodovanega ali bolnega 
goloba pa lahko peljemo na kliniko za ptice. 
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Za nasvete, pomoč in informacije se lahko obr-
nemo na kakšno od skupin na Facebooku za 
pomoč golobom. Golobom lahko pomagamo 
tudi tako, da iz okolja odstranjujemo potenci-
alno nevarne materiale in odpadke. In s širje-
njem sočutja, razumevanja ter z razbijanjem 
predsodkov.

Če imamo možnost, lahko goloba tudi posvoji-
mo in mu omogočimo lep ter ljubeč dom –  so 
namreč krasni domači ljubljenčki. Lahko mu 
naredimo zunanji golobnjak ali notranje biva-
lišče, ker pa so socialna bitja, mu omogočimo 
druženje z nami, drugimi ljudmi ali golobi. So 
zelo nežni in mirni ljubljenčki, nekateri bodo 
zelo veseli tudi božanja. Pred posvojitvijo pa 
pri izkušenih prijateljih golobov seveda pri-
dobimo vse potrebne informacije o primerni 
prehrani, bivališču in skrbi za ta čudovita ne-
razumljena bitja.

Daša Keber

Vir: scientificamerican.com, A Pocket Guide to Pi-
geon Watching: Getting to Know the World's Most 
Misunderstood Bird (Rosemary Mosco), Tanke stene 
življenja: O naravi okoli nas (Nina Burton).



6

LEA BEHEK X 
DOX 
FASHION 
SHOW 
VOL. 2

Na deževni petek, 27. 10. 2023, se je v 
Kranju odvijal Fashion Week v malem, 
saj so gledalci doživeli šov, ki jim je 
misli okupiral še cel teden. Združili sta 
se namreč dve vzhajajoči zvezdi mo-
dnega sveta: modna oblikovalka, Lea 
Behek, in frizer, Tomaž Dokl – Dox, ki 
sta skupaj (že drugič) ustvarila pravi 
modni spektakel. Lokacija? Bazen 
Kranj, ki je zaprašen čakal na tovrsten 
dogodek, kjer bi lahko zasijal, opre-
mljen v laserske barve berlinsko-indu-
strijskega šika – za to sta poskrbela 
Jure Grahek s svojimi laserji in domi-
selna postavitev scene z odrom, na 
katerem je stal še delavski oder, ki se 
je razprostiral nad modno pisto. Večer 
so otvorile energične plesalke plesnega 
studia Spice, manjkala pa ni niti živa 
glasba, saj sta se prvič združila rocker-
ska benda Ice on Fire in XSKULL8 ter 
nastopila z miksom svojih pesmi, med-
tem ko je Leina vojska 27-ih modelov 
ognjevito, strumno in hkrati graciozno 
stopala po modni pisti in predstavljala 
njeno najnovejšo kolekcijo, opremljena 
z odštekanimi pričeskami izpod 
Doxovih rok, ki so oblačilom dodala 
novo dimenzijo. Za povrh sta nastopila 
še Murat in Jose in  po koncu revije 
popestrila večer razgreti množici obi-
skovalcev, ki navdušenja nad spektaku-
larnim dogodkom ni uspela prikrivati. 
Sledila sta še koncert in after party z Dj 
Kranjcem. 

Sama sem imela priložnost biti del tega dogod-
ka, zato tudi nastaja ekskluzivna reportaža, ki 
jo ravnokar berete. Če ste mi vsaj malce podob-
ni in se vaš svet z modnim prekriva zgolj vsako 
jutro, ko izberete svoj outfit, se vam verjetno 
niti sanja ne, koliko truda je vloženega v orga-
nizacijo modne revije. 

Kako številčna ekipa stoji za ustvarjalci, da nji-
hov dogodek poteka, tako kot so si ga zamislili. 
Jedrni del ekipe je od jutra skrbel (da ne ome-
njam vseh sestankov in predhodnih priprav), 
da je vseh 27 modelov lahko obleklo eno od 
Leinih kreacij, dobilo glamurozno frizuro pri 
Doxu ter make up izpod rok spretnih make up 
artistk. Res se je dan večine vpletenih začel v 
zgodnih dopoldanskih urah in se končal v po-
zno večernih, napolnjen pa je bil z vrvežem 
tonskih vaj, generalk, urejanja modelov, foto-
grafskih bliskavic in metuljčkov v trebuhu, saj 
smo vsi želeli prispevati k uspešno izpeljane-
mu dogodku in vsak na svoj način podpreti Leo 
ter Tomaža.
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MARJETA 
DUHANI
Veliko vlogo pri koordiniranju 
dogodka je imela Marjeta Du-
hani, Leina in Tomaževa pri-
jateljica ter njuna desna roka 
pri organizaciji dogodka. Z njo 
sem se pogovarjala o njeni vlo-
gi na fashion showu, želela pa 
sem jo tudi malce bolje spo-
znati. Marjeta se predstavi kot 
plesalka in umetnica ličenja. 
Kot make up artistka je sode-
lovala pri mnogo slovenskih in 
mednarodnih projektih; pred 
kratkim v Zagrebu na dogod-
ku lansiranja nove maskare 
znane kozmetične znamke; na 
ljubljanskem Fashion Weeku; 
pri snemanju Senidinega vide-
ospota; na snemanjih številnih 
slovenskih serij in filmov ter 
mnogih drugih projektih. 

Marjeta se že od malih nog 
ukvarja z ličenjem: »Večino, 
kar znam, sem se naučila 
sama, saj sem se zelo rada 
mazala, ko sem bila še ta-
mala, še bolj pa sem se nad 
tem navdušila, ko sem zače-
la plesati in smo imeli veliko 
nastopov in snemanj. Ob tem 
sem ličila sebe, potem pa so 
me soplesalke večkrat pro-
sile, ali bi lahko še njih. Že 
s pomočjo tega sem se veli-
ko naučila in pridobila veli-
ko izkušenj, potem pa sem v 
začetku leta 2020 hodila na 
Karpus makeup akademijo, 
kjer sem prejela svoj certifi-
kat.«

Njena vloga na Leinem in 
Doxovem fashion showu je za-
jemala vse od usklajevanja s 
sponzorji, s plesalkami (s po-
močjo koreografinje Kristine 

Zarić), do birokrastkih nalog, 
prijave dogodka, najema var-
nostnikov, sodelovala je tudi 
pri sestavljanju programa, 
postavljanju scene itd. Skrat-
ka; je deklica za vse in gonil-
na sila dogodka: »Od prejšnje 
modne revije, ki je potekala 
maja 2018, sem se naučila, 
da je stvari treba organizirati 
vnaprej; da je treba komuni-
cirati med sabo, da si je treba 
zapisovati stvari in imeti nek 
check-list, predvsem pa ver-
jeti v projekt. Letos sem bila 
malo tečna (smeh), seveda 
dobronamerno, da bi imeli 
res pregled nad tem, kaj je 
treba še urediti. Tako da se 
mi zdi, da smo kar pojačali 
od zadnjič in spravili stvar na 
višjo raven.«

Torej si že od samega začetka 
tesno vpletena tako v organi-
zacijski proces kot tudi idejno 
snovanje izvedbe dogodka. 
Kdaj sta z Leo začeli sodelova-
ti?

»Zelo hitro po tem, ko sva se 
spoznali. Mislim, da je bilo 
to leta 2018, ko se je ona tudi 
veliko ukvarjala z ličenjem in 
sva se jemali s seboj na pro-
jekte ali pa priporočali druga 
drugo. Potem pa je bila maja 
2018 že prejšnja edicija Le-
ine modne revije in takrat se 
je najino sodelovanje začelo 
razvijati; ko sva ugotovili, da 
sva kot sodelavki kompati-
bilni. Sva pa tudi zelo dobri 
prijateljici.«
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In kaj pričakuješ od današnje-
ga dogodka?

»Težko rečem, saj smo zelo 
vpleteni v proces in nima-
mo občutka, kako drugi lju-
dje gledajo na to, ali jim je 
sploh zanimivo. Glede na to, 
da smo že na prejšnji modni 
reviji napolnili hišo, kljub 
temu da smo se še lovili z or-
ganizacijo prvega tovrstnega 
dogodka, mislim, da bo tudi 
letos vseeno prišlo veliko lju-
di. Trenutno sem tako vzne-
mirjena, da komaj čakam, da 
bo ura osem in da začnemo! 
Seveda pa so prisotne male 
skrbi vsakega organizator-
ja dogodkov. Rekla bi še, da 
smo vsi organizatorji in čla-
ni ekipe hvaležni za ljudi, ki 
verjamejo v ta projekt in so 
pripravljeni ponuditi svo-
je storitve, čas, talente ter 
sposobnosti, da prispevajo k 
nastanku današnjega dogod-
ka.«

LEA 
BEHEK

Lea Behek je samosvoja, drzna 
in odštekana kranjska modna 
oblikovalka, ki se ne boji sto-
piti izven okvirjev. Navdušena 
nad znanstveno fantastiko, je 
mističnost iz tovrstnih fran-
šiz pripeljala na modno pisto 
in širom celotnega prostora 
ter dogodka. S svojimi modni-
mi kreacijami je prispevala 
k spektakularnemu alterna-
tivnemu fashion showu, kjer ni 
važno, ali prihajaš iz milanske 
modne piste ali iz Brega ob 
Savi. »Tole boš oblekla. Pro-
baj. Super si!« in črne buler-
je na noge in gremo. Čez  dan 
smo modeli sprobali oblačila, 
ki jih bomo nosili na reviji. Lea 
je nadzorovala fittinge, vmes 
pa sodelovala pri opremljanju 
prostora, sprejemala telefon-
ske klice, se hecala s frizerjema 
in obvladovala celo sceno. Ko se 
je dan prevesil v popoldne, sva 
se usedli in spregovorili nekaj 
besed. O današnji modni re-
viji je navdušeno povedala, da 
njen namen ni zgolj predstavi-
ti kolekcije oblačil, temveč do-
kazati, kaj vse se da narediti, 
če imaš okoli sebe prave ljudi, 
ki ti pomagajo. S Tomažem sta 
modno revijo skupaj idejno za-
snovala; oba sta taka človeka, 
ki delata po navdihu, imata pa 
enak občutek za estetiko in se 
na  področjih, povezanih z njo,  
popolnoma strinjata. 

Koliko časa sta se s Tomažem 
pripravljala na današnjo mo-
dno revijo?

»Junija smo se začeli pogo-
varjati, da je mogoče pa zdaj 
čas za ponovno revijo, saj je 
prvo leto, ko nam ne težijo 
s covid omejitvami. Takrat 
smo bili ful aktivni in se že 
takoj na začetku vse zmeni-
li, naredili plan in seznam. 
Potem so nas poleti malce 

bremzali dopusti, prišel je 
september, takrat pa se je 
aktivirala moja huda ekipa, v 
kateri je res vsak zadolžen za 
svoje področje, ki ga obvlada 
bolj kot jaz. Naučila sem se, 
da je vse veliko lažje, če si ne 
naložim vsega dela nase. Jaz 
samo želim, da bi vse dobro 
izpadlo, in prepričana sem, 
da je vse narejeno najbolje, 
kot je lahko.«

Povej kaj več o tej kolekciji – 
kaj jo je navdihnilo? Ima mor-
da kakšno ime? Kako dolgo si 
jo ustvarjala?

»Na ime sem pozabila, nav-
dih zanjo pa je, z eno besedo, 
Berlin. Pogosto me vprašajo, 
kakšno žensko oz. moškega 
si predstavljam, da nosi to. 
In jaz nimam neke definici-
je. Želim ustvarjati nosljive 
stvari, v katerih se ljudje do-
bro počutijo. Morda jim bodo 
ravno moja oblačila vlila sa-
mozavest. Včasih se zgodi, da 
se pogovarjam s kakšno žen-
sko, ki pravi, da takega obla-
čila nikoli ne bi oblekla, nato 
pa proba in ravno ona je naj-
bolj navdušena. Tako da ne 
morem nič definirati. Kar se 
pa imena kolekcije tiče, ga pa 
(še) ni; trenutno imam v glavi 
samo Star Wars. Ustvarjala 
sem jo še do včeraj. (smeh) 
Najtežje pri ustvarjanju ko-
lekcije sicer ni šivanje, tem-
več to, da na koncu izgleda 
kot neka zaokrožena celota, 
hkrati pa si tudi zadovoljen z 
vsakim kosom posebej.«

Od prejšnje modne revije je 
minilo kar nekaj let. Kje misliš, 
da se kaže tvoj razvoj modne 
oblikovalke, odkar se je odvila 
prejšnja modna revija pa do 
danes?

»Ničesar ne delam drugače, 
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razen tega, da ne delam več 
cunj za druge, temveč take, ki 
so všeč meni. To ne leti strik-
tno na tisto kolekcijo, ampak 
na splošno vmes velikokrat 
pomisliš, »A pa bi to kdo no-
sil?«, zdej mi je pa vseeno za 
to. Ko se začneš spraševati o 
tem, takoj dobiš asociacijo na 
nekaj drugega in pol nisi več 
ti. Jaz sem prišla do točke, da 
se s tem ne obremenjujem 
več. Je pa feedback modelov 
in povprečnih ljudi z ulice 
zelo pozitiven, vsi so ful nav-
dušeni. Oni si želijo nositi 
nekaj, kar je izvirno in malo 
drugače.«

Kdo vse ti danes pomaga pri 
izvedbi modne revije?

»Znotraj ožje ekipe je Mar-
jeta – za vse maile, plesalke, 
za logistiko –ona ve vse –, ter 
Amadej in Loki, pevca obeh 
bendov – oni so se morali 
uskladiti med sabo, da so šli 
prvič v življenju skupaj na 
oder, da so med sabo zmiksa-
li svoje komade in jih zvadili. 
S tem, da eni pojejo samo v 

angleščini, drugi v sloven-
ščini. Pomagali so mi tudi pri 
postavitvi prostora, usmerili 
so me pri lučeh ter pri izgle-
du odra.  Naučila sem se po-
slušati ostale, namesto da bi 
vztrajala pri svojem prav. Saj 
sem se tudi kregala, ampak 
zdaj vidim, da je bila to pra-
va stvar. In pa seveda Tomaž 
(Dox) in Jan (Jerala). Sploh ti 
ne morem povedati, kakšen 
je občutek, ko se več kot 40 
ljudi trudi za najboljšo mo-
žno izvedbo dogodka, da sem 
danes lahko jaz tukaj zato, da 
modele oblečem in čekiram, 
ali vse poteka gladko. Na prvi 
reviji sem bila za vse sama, 
no, veliko mi je pomagala 
Marjeta, ampak takrat res še 
nismo niti vedeli, kaj počne-
mo. Kaos. Morda bi to lahko 
bil naslov kolekcije!«

Kaj pričakuješ od današnjega 
večera?

»Jaz pričakujem, da me bodo 
spet naslednjih pet let vsi na-
govarjali, kdaj bomo spet kaj 
organizirali. No, upam, da se 
bomo prej opogumili. Želi-
mo pokazati, kaj se da narest 
brez vrtoglavega budgeta; da 
se da narest modno revijo, ki 
ni namenjena samo eliti, ek-
skluzivi, in da smo v Kranju 
pripravljeni marsikaj organi-
zirati tudi sami.«

Druga zvezda modne revije pa 
je bil frizerski genij, zaslužen 
za nadgradnjo Leinih oblačil 
z ekstravagantnimi frizurami. 
Tomaž Dokl – Dox  je s pomoč-
nikom, Janom Jeralo, od jutra 
do večera neprestano, ampak 
res brez pavze, tupiral, česal, 
fenal, sprejal in izvajal svoj 
magic. Neverjetno je bilo opa-
zovati, kakšne vznemirljive 
frizure prihajajo iz backstagea 
ena za drugo, medtem ko je 
vedno nasmejani in sprošče-
ni frizer na stolu pred seboj 
že imel naslednji model. Po 
napornem dnevu, 27-ih na-
rejenih frizurah in uspešno 
izvedeni modni reviji sta bila 
tako on kot Lea vidno zadovolj-
na. Navdušena. Srečna. Več o 
Doxu, njegovem delu in pri-
hajajočih projektih pa si lahko 
preberete v naslednji števil-
ki Scene, za zdaj pa obljublja: 
»Pričakujte še več!«

Naj dodam samo še, da sem 
hvaležna, da sem lahko bila del 
tako dovršenega in glamuro-
znega projekta –  modne revi-
je, kjer je okej, če rad nosiš bu-
lerje. Moj dan sta zaznamovala 
pozitivna energija in ozračje, 
polno kreativnosti, in mislim, 
da so ju začutili tudi vsi sode-
lujoči ter gledalci. 

Špela Vovk
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Ko bom velik,
bom ličinka. Najkrasnejša larva, kar jih je svet 

spregledal. Skočil bom z drevesa na siveče la-

sišče gospe       iz stanovanja 283. 

Ril bom skozi keratinsko goščavo, dokler ne 

dosežem toplega, zamaščenega nasada čebu-

lic, kjer bo dišalo po postanem laku. Tu bom 

nepremično dihal, potrpežljivo čakal. Najprej 

bo šla v trgovino. Edini bom slišal pritajeni 

vzdih, ki ji bo ušel, ko bo drugič preverila ceno 

kave. Trenutek, ki ga bo delila le z ličinko z gla-

ve. Nato bo, vzdihljaju navkljub, odpeketala na 

pijačo in klepet s prijateljem       . Tistim E, ki 

jo skrivaj ljubi že desetletja, tistim E, ki je srce 

skrbno ovil v kamnit plašč stoicizma, tistim E, 

ki zares živi le enkrat na dva tedna. Ee, moj E.

Gospa        bo ganjena  – morda zaradi bližajo-

če se polne lune –, zaplavala po šilcu nostalgi-

je: »Prašu me je, če sm še zaljubljena vanjga. 

(Dolga pavza.) 

Sm mu rekla, da ne. Da ga imam... rada. Ker 

zaljubljenost je zame tist, veš, k na začetku, 

k si čist fertik. Zaljubljenost je tist, k si čist 

Fertik. K ne morš nč, k ne potrebuješ ne spa-

nja, ne hrane, nč. (Pavza.) 

Dolga leta sva spala skupi v isti postli. Dost 

časa. Pol pa sm se, visoko noseča, res prot 

konc nosečnosti prestavla na kavč. Bolelo ga 

je, žalost bi se dal rezat s škarjami. Ko sm se 

ulegla, sm jokala kot še nikoli, jokala sm, kot 

da bi šla spat na drug konc Zemlje. Še zdej se 

prou spomnem. (Pavza.) 

Danes pa mu ne morem niti več v eni sapi 

rečt, da ga imam rada.«

Glas se ji bo začel krhati, zato bo pomolčala. 

Gospod     bo z zadnjimi močmi spreme-

nil temo in že bomo jezdili na varnih, dolgo-

časnih valovih bentenja nad kakovostjo pohi-

štva. Nato bo odšla domov, vesela, da je tisti 

dan čutila. Čutila dovolj za tisti dan – postana, 

stenstana čustva hitro nasitijo. Ko se bo začela 

vzpenjati po 16-ih stopnicah, bom začel plezati 

tudi jaz – do vrha las, da odskočim, ko bo čas. 

Skočil bom na kvačkan prtiček, ki krasi mizo, 

in čezenj peristaltično odbibal do okrasne, 

porcelanaste lastovke. Takšne, ki vznemiri vi-

dni živec in želodec vsakega poštnega ljubitelja 

industrijske sivine in visokega sijaja. Globoko 

bom zajel sapo in zlezel lastovki med oči. Na 

korenu kljuna bom sedel in segel v levi žep po 

sendvič. Sendvič z mortadelo, ki ga bom spa-

kiral, še preden bom velik. Drobtine bom delil 

z lastovko, da bova okrepčana lahko poletela 

do kopalnice. Tam bova pomahala WC rački in 

v porcelanastem letu zajadrala skozi okno do 

luže, kjer je bil še predlani vrtec za komarje. 

Ah, komaj čakam, da bom velik. 

Petra Burger
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Sedim na avtobusu

Sedim na avtobusu in razmišljam je nova rubrika 
revije Scena, kjer se prepletajo misli različnih oseb, 
ki sedijo na avtobusu in razmišljajo.  
Zapisi niso lektorirani, imena pa so izmišljena. 
Če tudi vas med vožnjo spremljajo zanimive misli, 
vas vabimo, da nam svoje (krajše) zapise pošljete 
na e-mail naslov: spelca.vovk@gmail.com.  

4. 12. 2023
Glavo naslanjam na štango ob 
oknu, lasje prekinjajo stik s 
hladnim železom in v ušesih 
mi odmeva Rodriguez, sko-
zi okno se vidi cesta prekrita 
z meglo, všeč mi je, megla, to 
da se vozim in ne vozim js, da 
nism nikamor namenjena, 
to mam najrajš, biti nikjer in 
samo biti. Bit srca mi gre na 
bruhanje, kot tiktakanje ure, 
ko probavam zaspat ali ka-
pljanje kapljic v umazan umi-
valnik. Gledam oblake, ki so 
naslikani na nebo, plastijo se, 
spominjam se, ko sem prvič 
dojela, da je svet tridimenzi-
onalen opazovala sm drevo 
med vožnjo in bilo mi je fasci-
nantno, kot David v Firencah, 
tok fascinanten, da sem dobi-
la metuljčke v trebuhu. Nekje 
sm zasledila: Spomin, ki se ga 
spominjaš je drugačen kot si 
se ga spominjal zadnjič. Tisti 
naslikani oblaki, zdaj komaj 
opazni, nakazujejo, da se dan 
bliža koncu. Oh, jutr moram 
spet vstat.

Bubašvaba

30. 11. 2023
Sedim na letalu in razmi-
šljam... 
Dobila sem sedež na notra-
nji strani aviona, vendar mi 
je prijazna hrvatica srednjih 
let pravkar odstopila sedež ob 
oknu.  Ogovorila me je v hrva-
ščini, tako da sem prepričana, 
da mi je malo pošpegala v tele-
fon, drugače ne bi mogla izve-
deti. Nič ne de, radovednost je 
človeška. Sicer ne vem, ali se je 
dovoljeno presedati, mislim da 
ne, saj v primeru, da strmogla-
vimo in umremo, lahko le po 
našem sedežu ugotovijo kdo 
smo. No, upam da ne bo po-
trebe po identifikaciji mojega 
telesa.
Eden od stevardov, sproščen 
tipček, po mikrofonu govori ne-
kaj v italijanščini, ljudje se sme-
jijo in mu celo ploskajo. Preklopi 
na angleščino in stavek začne 
z: "I love you too, guys". Čakam 
da pove šalo, da se še jaz lahko 
smejim, vendar je model očitno 
zabaven samo v italijanščini. 
Prav. Pičimo. Že letimo nad 
morjem. Končno lahko malo 

počijem in pogledam random 
dokumentarec o razvoju raz-
ličnih pasjih pasem, ki sem ga 
na hitro zlovdala uro prej. Če bi 
stevardese že nehale govorit, 
seveda. Ne, nočem sendviča za 
petdeset evrov, hvala. Malo mi 
je slabo, uganete kaj sem jedla 
pred letom? Meka, valda. Nikol 
se ne naučim.

Zelenka

in razmišljam IV
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Umetniška svoboda

Obraba

dnevi so polni
nedokončane stvari prosjačijo
se krepijo
in šavsajo proti spancu 
jaz pa čutim

spomnim se spoznanja
da po mojem friziranju
lasje barbik ne zrastejo nazaj
in da sončne dnevne sobe 
skrivajo spomine v prašnih vitrinah
ki se šibijo pod težo kozarcev
prelepih za uporabo

v vrsti za blagajno bulim v kotaleče pivo
in po razpokanem ekranu besno tipkam
še eno zahvalo za še en zavrnitveni mail
krožim po parkiriščih
z blatniki poljubljam druge avte
puščam in prejemam nov lak
živim na tekalnih stezah hedonizma
z žuljavimi nogami teptam cesto
in se spet zaskrbljeno sprašujem
ali bi se zdela sama sebi dovolj kul 
če bi se srečala na preplavljeni ulici
ali bi potonila v mrgoleče ozadje

iščem nekaj
kar lahko ostane
kot algast kamen v mrzli reki
ali le kot topla sapa na umazani šipi
ampak ko se čez zadnje izdihe leta
razraste   membrana   minevanja
se domov spet vrnem prazna

ko vedno znova 
                               zarjavim
                                                     sprejmem
                                                                           spremenim

Neja Rakušček
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Šola risanja

Mislila sem,
da znam ljubiti. 
Potem pa sem spoznala,
kako zelo nepričakovano
se zradirajo vsa pravila, ki si jih slišal ali čutil.
Nenadoma je pred tabo odeja novih sledi, ki jih 
pokrivajo snežinke.
Ali hodiš v tandemu ali ne, določa veter.
Ne sme te odpihniti. 
Če te pa že, te vonj po smrekah spet postavi na zemljo.
Srce pa dalje piše svoje črke
v štorasti pisavi triletnega otroka. 

Divja

Ne sprašujem več po zemljevidih ali smerokazih. 
Ne iščem več rdečih krogov na deblih, raje hodim od 
drevesa do drevesa in preverjam, koliko grč je na deblu.
Prvič v življenju sem za hojo po zemlji obula visoke pete
in zračno oblekico,
da lahko občutim gibanje duše pod blagom. 
Medvedi so lomastili po kuhinji in mi razbili vse skodelice. 
Zdaj jih lepim s svojim DNK-jem
in se poljubljam z uličnim slikarjem pod razmajano 
svetilko. 

KATARZA I

Očisti me. 
To ti pravim. 
Operi me dvomov 
V svet. 
Vame. 
Vate. 
 
Najdi razlog, 
poišči srečo, 
zri v oči minljivosti, 
naj te demoni raztrgajo na koščke 
potem pa se vzdigni.

Katarza. Doživi katarzo. 
Doživi jo v bedi mrtvih besed, 
ki jih ubil je čas, 
doživi jo v srcu, ki ga grizejo sence. 
Doživi jo v meni. 

Agnes Kojc
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Rubrika! DMV

V uredništvu Scene se je pojavila pobu-
da, da bi podrobneje naslavljali družbeno 
problematiko vsega, kar je okoli nas in med 
nami narobe, zato tokrat premierno ot-
varjam rubriko DMV.
Kratica označuje »družbeno moralno 
vzgojo«, predmet, ki smo ga poskusno 
bili deležni učenci  nekaterih osnovnih 
šol po Sloveniji sredi zadnjega desetletja 
prejšnjega tisočletja. Zajema tako odnose 
med nami kot skrb in predvsem čut za širšo 
naravo; zrak, reke, kosmate živali in odrasla 
drevesa.

Ne glede na to – ali pa prav zato, ker je re-
vija namenjena mladim –, se zdi vse bolj 
nujno odpirati tematike, ki so, izvzemši gola 
moralistična monologna nabijanja starejših 
avtoritet, vse preredko predmet naših 
vsakodnevnih razmišljanj in pogovorov. 
Temeljno vprašanje, h kateremu se bomo 
vsakič znova vračali, bi se lahko glasilo: »Kaj 
je narobe s svetom, v katerem živimo, in za-
kaj je tako?«

Lepo naključje je hotelo, da v uvodni špici te 
rubrike lahko sočasno predstavim umetniški 
projekt, ki kot nalašč sovpada z načeto tema-
tiko nove rubrike. Plesno-umetniška skupina 
Kud Ponor Bitnamuun je namreč pod men-
torstvom naše kranjske Vite Osojnik v PTL 
(Plesnem teatru Ljubljana) izpeljala projekt z 

naslovom Let go / Baggage ali Urjenje preživetja 
v neoliberalistični kapitalistični ureditvi.

Projekt je bil zasnovan kot cikel štirih brez-
plačnih gibalno-plesno-performativnih delav-
nic z zaključno javno in odprto predstavitvijo.
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Naslov nas je skozi živo gibalnost usmerjal v 
razmišljanja o tem: 

– kaj in koliko potrebujemo; zakaj nekaj 
sploh potrebujemo in kako se obnašamo 
ter prerivamo, da do želenega pridemo;

– česa bi se radi znebili in kako to nare-
dimo;

– kako skupinsko učenje učinkuje na in-
dividualno hitrost pomnjenja;

– koliko lahko zbujeno-prisoten posame-
znik doprinese širši skupini ljudi in kdaj 
drugi nanj obesijo preveč sranja;

– kako nekomu pomagamo ali kako vsi-
ljujemo svojo pomoč, ko je drugi ne želi; 

– kako se v gneči neučakane čakalne 
vrste odzovemo na posameznike, ki »zmo-
tijo« utečenost drenjanja;

– kakšno in kolikšno vlogo, če sploh, igra 
naša individualnost v javnem prostoru, 
med trgovskimi policami, na polnem vla-
ku, na razprodanih koncertih ali v večjih 
delovnih skupinah;

– kakšna je razlika med unikuumom in 
individuumom;

– katerih kosov oblačil nočeš več imeti 
v svoji omari in kako jih lahko zamenjaš 
za kak drug kos oblačila. :)

Sledeča sinteza se lahko marsikomu zdi kot 
izumljanje tople vode, a vendarle vedno znova 
služi kot jasen opomnik za živečega slehernika 
v vsakodnevni družbi. Skozi proces izvajanja 
fizičnih vaj se je dokazljivo izkazalo, da nam je 
treba energijsko in materialno jemati ter dajati 
dosti manj, kot mislimo, če – v tem primeru 
skupina, a širše – skupnost, počne vsa potreb-
na opravila v skupinskem duhu, s skupnimi 
močmi, harmonično in skladno. Celo v pro-
cesu skupinskega metanja idej na plano oz. 
»brainstorminga« je individuum pomaknjen v 
ozadje takoj po tistem, ko izvrže idejo; idejo, ki 
v tistem trenutku postane last skupine; idejo, 
ki lahko komu drugemu ali vsem ali nikomur 
(ne) pride prav. Prišli smo celo dlje od tega; 
udeleženke in udeleženci delavnic smo se 
nabrali z vseh vetrov, različnih ozadij, konti-
nentov, starosti, izobrazb, poklicev itd., a smo 
kljub temu večkrat in vedno znova prihajali do 
skupnih splošnih pogledov na svet. Strinjali 
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smo se, da kot človeštvo nera-
zumno uničujemo naravne 
vire in naravo nasploh. Strin-
jali smo se, da imamo preveč 
stvari, ki jih ne potrebujemo; 
strinjali smo se, da družba 
kot vsaj približno povezana 
celota deluje porazno in vse 
slabše; strinjali smo se, da so 
naše težave podobne ali enake 
večini ostalim ljudem na Zem-
lji; strinjali smo se, da je preveč 
ljudi vedno bolj brez kančka 
občutka do sebe, do okolja, 
do živali in drugih; strinjali 
smo se, da je preveč stvari, ki 
jih proizvedemo in zmečemo 
proč; strinjali smo se, da nas 
lahko že par zaporednih sobot 
zbliža, poveže in osreči ali vsaj 
pripelje do lepših občutkov; 
strinjali smo se, da za osnovni 
občutek in izraz o tem, kaj je 
prav in kaj ne, ne potrebujemo 
nobene nadzemeljske sposob-
nosti ali moči.

S tem prispevkom sem začrtal 
posplošeno in slučajno za-
povrh umetniško, v naslednji 
številki pa bi si želel kakšnega 
bolj konkretnega predloga o 
tem, kaj je po vašem narobe 
s svetom, z družbo, z bivšimi, 
z žurerji, s pijanci, z zadet-
ki, z umetniki, s starejšimi, 
z mlajšimi, s prijatelji, z 
namišljenimi prijatelji ipd. 
Vse svoje predloge in pomis-
leke lahko pošljete na e-naslov 
uredništva naše Scene  
scenakranj@gmail.com, med 
katerimi se bomo morda po-
drobneje lotili prav vaših. Ser-
vus.

Alex Kodek
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Pravzaprav je francoski, se pa nahaja v Špa-
niji. Septembra sem se namreč za tri mesece 
preselila v Barcelono, da bi pripravila diplom-
sko delo. Precej impulzivno sem mesec pred 
tem najela sobo v stanovanju v starem delu 
mesta. Nahaja se v soseski Gòtico, kar mi je 
zvenelo precej kul, ter na ulici, ki se v prevodu 
imenuje Bršljanova ulica, kar se mi je zdelo še 
bolj kul. Skratka, bila sem zadovoljna. 

Vse do dveh dni pred odhodom iz Slovenije. 
Takrat sem čisto slučajno govorila s kolegico 
s faksa, ki je lansko leto prav tako preživela v 
Barceloni. »Kje boš živela?« me vpraša. Ko ji 
povem, se rahlo zgrozi: »Gòtico je eden naj-
nevarnejših predelov mesta. Tam najdeš vse 
–  droge, rope, prostitucijo, pretepe. Vso srečo.«

F*k. Že tako sem bila rahlo prestrašena zara-
di branja najrazličnejših člankov in zgodb iz 
forumov, češ, tam je nevarno, na vsakem ko-
raku kradejo, Barcelona je mesto tatov. Naj 
dodam, da še nikoli nisem bila v Španiji, niti 
blizu. Zapaničarim. Začnem iskati drugo sobo, 
ampak to sem že najela, varščina je plačana. 
»Noben denar ni vreden mojega življenja«, si 
mislim in iščem dalje.

Pozneje se uspem nekoliko umiriti in sklenem, 
da lahko najprej preverim, kakšno je resnično 
stanje na ulici, kjer bom živela, in se, če bo res 
tako hudo, preselim pozneje. 
Tako se odpravim, brez najmanjšega po-
jma, v kaj se podajam. Pridem v svoje novo 
domovanje, lepo je. Urejeno, ni pa eno tistih 
belih minimalističnih brezdušnih prostorov. 
Vstopim v sobo, raje sobico, ker je res majhna. 
Ima pa balkon. 

Prva noč je … glasna. Balkonska vrata niso do-
bro zvočno izolirana, počutim se, kot da spim 
na ulici, kar ne prispeva k mojemu občutku 
(ne)varnosti. Ljudje spodaj so glasni; ne ra-
zumem najrazličnejših jezikov, ki jih govorijo, 
ne morem dešifrirati niti tonalitete, po kateri 
bi lahko sklepala, ali je njihovo razpoloženje 
agresivno ali se zgolj zabavajo.

Ulice v tem delu mesta so ozke, kar pomeni, 
da je okno sosednje stavbe zelo blizu. Balkoni 
tako tvorijo nek alternativni svet. Ker v našem 
stanovanju ni bilo dnevne sobe in smo se s 
cimri posledično držali bolj vsak zase, so mi 
družbo delali sosedje z balkonov in ljudje na 
ulici.

Nekega večera zaslišim glasno žvenketanje. 
Kaj pa se zdaj dogaja? Stopim ven in ne vi-
dim nikogar, ki bi proizvajal ta zvok. Nič mi 
ni jasno. Čez kaka dva tedna se zvok ponovi, 
opazim žensko nekaj balkonov desno in gor. S 
kuhalnico tolče na ponev. Ko sem bila otrok, 
smo temu rekli ofiranje, ritual pa smo s starimi 
starši izvajali večer pred godom. Zdelo se mi je 
malo verjetno, da si s Španci delimo to tradici-
jo, sploh ker je tokrat ofirala cela ulica. Opazu-
jem. Par iz zgornjega stanovanja pride na bal-
kon, jezno sprašuje žensko, kaj za vraga počne. 
Protestiram, odgovori ona. Glasen zvok tvoje-
ga protesta naju moti, pravita onadva. Zaplete-
jo se v prepir, v katerem ženska pove, da tu-
kaj živi z majhnimi otroki, z dojenčkom, da je 
hrup iz ulice neznosen za normalno življenje, 
za vse to pa je kriv bar spodaj, saj ljudje sto-
jijo pred njim, kadijo in se (pre)glasno pogov-
arjajo. Začela je tudi zbirati podpise za peticijo, 
stvari se morajo spremeniti. Mlada človeka sta 
nekoliko zgrožena; kako lahko pričakuje tišino 
v samem centru Barcelone?

Poslušam ta bizaren prepir in se na tihem 
strinjam z mladim parom. Po drugi strani pa 
sem bila tudi sama več noči prikrajšana span-
ca; namreč ko hrušč iz ulice končno potihne, 
pridejo na plan čistilci ulic, ki jih  perejo vsako 
noč. Kljub temu da zvok ni najprimernejša us-
pavanka, sem jim hvaležna za to delo, saj ulice 
očistijo raznoraznih človeških in živalskih iz-
ločkov.

To se namreč rado dogaja. Nekega večera sem 
z nasmehom na obrazu opazovala skupino 
ruskih moških in njihovih sinov, nakar eden 
od otrok povleče dol hlače in se olajša kar sredi 

Barcelona z balkona
zgodbe z nekega španskega balkona
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ulice. Moj nasmeh je hitro zamenjal izraz gnu-
sa. Ne vem točno, s čim se moji ruski sosedje 
ukvarjajo, vendar je skoraj vsak dan prišel neki 
gospod in klical soseda: »Andrjuha, Andrjuu-
ha!«. Spodaj imajo nekakšno skladišče. Včasih 
se je pred vrati zbrala skupinica moških, 
klepetali so in pili pivo, Andrej pa je stal zraven 
in se sramežljivo smehljal. Poslušala sem 
slovanski jezik in se počutila nekoliko bližje 
domu.

Poleg protestiranja se ljudje, živeči nad lokali, 
branijo pred glasnim nočnim življenjem tudi z 
vodo. To sem doživela, ko sem neko noč strel-
jala jezne poglede skupini britanskih fantov, 
ki so, močno omamljeni od žlahtne kapljice, 
glasno debatirali in peli. Kar naenkrat se na 
ulico izlije slap vode. Zgreši jih le za dober me-
ter. Presenečeno gledajo v nebo. Pozneje sem 
izvedela za to navado; ljudje z balkona zlivajo 
vodo na ponočevalce, češ, utihnite že.

Najbolj klasična metoda je seveda kričanje. To 
ljudje naredijo hitro, potem pa se umaknejo 
v svojo sobo, da nihče ne ve, od kod je prišel 
zvok. Enkrat sem sredi noči stopila ven ravno 
v trenutku, ko je neka ženska glasno zakričala: 
»Tiho bodi, sicer pokličem policijo!«. Na žalost 
sem bila takrat edina oseba na balkonu in pijan 
moški, ki je povzročal hrup, je vso svojo jezo 
začel stresati v mojo smer. Jaz pa ničesar kriva.

Kljub temu da sem že kmalu po prihodu v Bar-
celono ugotovila, da stvari le niso tako tragične 
in nevarne, kot sem se bala na začetku, ulica ni 
povsem nedolžna. Večkrat sem slišala kričanje 
in takoj zatem zvok nog ki tečejo po ulici, s 
sveže priropanim telefonom ali torbico. En-
krat je neko dekle kričalo kakih deset minut. 
Pozneje sem o tem povprašala promotorja 
restavracije iz iste ulice. »Ah, samo oropali so 
jih, nič posebnega. Pazi na svoje stvari.«

Oktobrsko nedeljo sem pozno popoldne prišla 
domov, dan sem preživela na neki izredno lepi 
plaži. Pred kuhanjem večerje se želim malo 
spočiti. Nato pa zaslišim živalsko kričanje. 
Stečem na balkon, nič nenavadnega ne vidim. 
Potem pa se kričanje ponovi in moški, ki ga 
proizvaja, se z obrazom obrne v mojo smer. 
Vidim, da je popolnoma krvav. Na enem od 
balkonov se pojavi ženska, ki sem jo prvič vi-
dela nekaj tednov nazaj na istem balkonu, golo 

in v družbi istega moškega, ki je sedaj kričal 
na ulici. Opazujem jo, sloni na ograji, izgleda 
popolnoma omotična in maha proti moškemu. 
Zdi se, kot da ni zmožna govoriti. Po ulici se 
razletijo klinčki za obešanje perila, ki jih vrže 
nanj. Ko se obrne, vidim, da je tudi njen obraz 
krvav. Zaslišim sirene.

Ulica se napolni s policaji in reševalci. Moškega 
posedejo ob steno in začnejo zasliševati, ne-
kaj policajev pa vstopi v stavbo. Ven privede-
jo žensko, pa še enega moškega, nekaj minut 
pozneje pa še dva moška. Reševalci oskrbijo 
poškodovane, ženska je še vedno zelo razbur-
jena. Ostale moške posedejo poleg krvavečega 



moškega; tudi med njimi se čuti napetost, 
vendar se počasi umirijo. Celotna stvar traja 
približno dve uri, zadnja stvar ki jo vidim, pa 
je, ko žensko –  rahlo se upira, vendar ima na 
zapestjih lisice –, dva policista pospremita 
v njun avto. Ulica se počasi izprazni in samo 
klinčki na tleh so še dokaz, da se je tam ne-
kaj dogajalo. Pozneje mi cimer pove, da je bil 
prepir povezan s preprodajo drog. Sprva sem 
mislila, da gre za ljubosumje v ljubezenskem 
trikotniku. Rahlo pretresena nad situacijo se 
strinjava, da bi bilo lahko huje.

Lahko bi se na primer streljali. Morda sva se za-
rekla, sem si mislila neko jutro, ko me je zbudil 
zvok strelov, ki je trajal kakih dvajset minut. 
Izkazalo se je, da gre za nekakšno praznično 
tradicijo in da streli niso pravi. Tega prej seve-
da nisem vedela.

Tudi ljubezenske tegobe smo balkonci doživeli. 
Še vedno ne vem, ali se je Francesco razšel s 
svojim dekletom; vem le, da je jokala cel večer.

Jutra so prijetna. Vsaj do desetih se na ulici 
ne dogaja prav veliko. Sonce najde pot med 
ozkimi ulicami in nas poboža s toplimi žarki. 
Sredi oktobra so začeli prenavljati sosednje 
stanovanje. Glasbeni okus prenavljalca je do-
ber, ni pa širok – kakšen mesec sem poslušala 
ponavljajoče se komade Janis Joplin, Rolling 
Stonesov in popa iz 80-ih. Vsako nedeljo so me 
z glasbo počastili tudi pripadniki Hare Krišna. 
Včasih tudi med tednom. 

Ena bolj simpatičnih stvari, ki sem jih slišala, 
sta bili dekleti, ki sta hodili po ulici in pojoči is-
kali ljubezen: »Where is the love, where is the 
looove?«. Levo zgoraj, na balkonu s pisano ve-
trnico in z nekaj rastlinami, živi babica. Včasih 
jo vidim, ko opazuje ulico. Še nekaj balkonov 
levo pa je nekaj časa balkon krasilo pet kužkov. 
Tudi oni so uživali v opazovanju ulice; to sem 
sklepala po mahanju z repki in mladičkastim 
cviljenjem.

V mestu živi tudi hudič, »el Diablo«, kot ga je 
poimenoval neki mimoidoči. Panker, oblečen v 
črno, z rogovi in s pobarvanim obrazom ter z 
masko, ki jo nosi tako, da izgleda, kot da ima 
dva obraza. Večkrat prečka mojo ulico s pivom 
v roki in črno kitaro na hrbtu. Opazujem ga, še 

bolj kot on, pa so zanimivi ljudje, ki se mu izo-
gibajo na več metrov. Razumem, vendar mis-
lim, da je prijazen človek. Večkrat slišim tudi 
glas neznanega gospoda, ki govori v razburjeni 
španščini. Sedaj že vem, da se prepira le sam 
s seboj.

Če povzamem: Življenje na Bršljanovi ulici je 
pestro. Rada sem preživljala čas na svojem 
balkonu in včasih, če sem imela srečo, me je 
na njem pričakalo celo kakšno darilce: golobji 
kakec, cigaretni ogorek ali pa prežvečeni čigu-
mi. Hvala za vse.

Gaja Basaj
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Ulicna galerija
Študira ilustracijo na Akademiji za likovno 
umetnost v Ljubljani in trenutno obiskuje 2. 
letnik. Najraje ustvarja v tradicionalni tehniki; 
pri srcu so ji motivi ljudi in živali. V razstav-
ljenih delih, narejenih v digitalni tehniki, si 
je zamislila svet, v katerem hrup in pokanje 
pirotehnike ne bi povzročala trpljenja naših 
najboljših prijateljev.

Če bi si želeli tudi vi razstavljati v naši galeriji, 
nam svoja dela in kratek opis lahko pošljete 
na info@subart.si.

Maša Ličen 
POK = ŠOK
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